
List 48. 

Gospodarske stvari. 

0 letnem zboru kmetijske družbe kranjske-
Ob kratkem naznanjamo danes dogodbe letnega 

zbora, kteri je bil 23. dne t. m. v Ljubljani, in v kte-
rem se je snidilo 44 udov; pridržuje se za prihodnje 
liste obširniši popis. 

Zbor je pričel predsednik gosp. F . T e r p i n c z 
ogovorom, dokazovaje, da se kmetijskim gospodarjem 
tudi pri nas ponuja po vseh straneh d j a n s k a p r i l i k a 
za čedalje veči napredek, ako se ga le hočejo poslužiti. 
— Potem je tajnikov adjunkt gospod A. B r u s pri-
občilzboru v a z n i š e o p r a v i l a , ktere je glavni odbor 
dovršil po lanskem zboru do danes. — Za tem je na
znanjal družbeni tajnik dr. J a n . B l e i w e i s n a z n a 
n i l a in p r e d l o g e d r u ž b e n i h p o d d r u ž n i c , med 
kterimi je naznanilo l o ž k e poddružnice s posebnim 
veseljem bilo sprejeto , ktero pripoveduje marljivo pri
zadevanje te poddružnice za povzdigo sadjo- in murbo-
reje; — veliko pozornost vseh pričujočih je izbudilo 
pismo p o d d r u ž n i c e m e t l i š k e , ktera z gorečo be
sedo razodeva potrebo, da se ž e l e z n i c a n a p r a v i , 
ktero je zagovarjal že trgovec ljubljanski gosp. Jož. 
Pleiweis in ktera bi okrajni metliški in črnomeljski, pa 
tudi sploh dolenski s t rani , ktero zapera strašni Gorja
nec , pomagala proti Ljubljani in Karlovcu; vsi njeni 
predlogi so bili enoglasno sprejeti. Gospod predsednik 
je dodal tem železničnim predlogom tudi predlog za 
napravo železnice'iz L j u b l j a n e v B e l a k čez Go-
rensko in zbornikom pokazal zemljovid železnic, iz 
kterega se je razvidilo, kako redko vsejane so že
leznice še dandanašnji v našem cesarstvu memo druzih 
držav. Tudi predlog p o d d r u ž n i c e v i p a v s k e zastran 
p r e m e m b e v i n o g r a d s k e p o s t a v e je bil obšir-

. nejše prevdarjan. Ravno tako so bili tudi vsi ostali 
predlogi d r u z i h p o d d r u ž n i c v prevdarek vzeti. — 
Na vprašanje ravnatelja tukajšnje c kr. colnije gosp. 
dr. H. C o s t a - t a je odgovoril dr. B l e i w e i s , d a j e 
c. k. državno ministerstvo zdaj dovolilo a s e k u r a c i j o 
za ž i v i n o pod imenom „Taurus" za vse dežele na
šega cesarstva, in da najbolje kaže, da gospodarji naše 
dežele stopijo v to zavarovavnico. — Med pričujočimi 
družbeniki se je dalje oglasil gosp. J. G u t t m a n in 
nasvet predložil, naj družba prosi deželnega odbora, da 
se n o v a k m e t i j s k a š o l a z a K r a n j s k o b r ž k o 
brž ustanovi; temu predlogu je gosp. dr. O r e l dodal 
še predlog za o p r o s t e n j e i z v r s t i h k m e t i j s k i h 
u č e n c e v od v o j a š č i n e ; oba predloga sta bila z ve
liko pohvalo sprejeta. Pr i tej priliki je zbor na pred
log predsednikov v s e m g o s p o d o m , k i so b i l i u č e -
niki v d o s e d a n j i k m e t i j s k i š o l i , zahvalo izre
kel, kakor tudi gosp. M a l i č u za veliko delavnost pri 

novem zidanju kovaške šole. Gosp. F . S c h m i d t j e 
predložil, naj se zbor danes hvaležno spominja našega 
nepozabljivega P i r c a unikraj morja; zbor je vstavši 
potrdil gosp. Schmidtov predlog. Potem je g. S c h m i d t 
še pokazal novo p r e d i v o , ki se dobiva iz g r a h o v i h 
s t e bi i c, zlasti iz sladkega graha, in se ponudil , da 
rad da tega graha z višnjevim stročjem za poskušnjo, 
kdor ga želi. — Zdaj je gosp. dr. O r e l zboru nazna
nil, kako je bilo letos s s v i l o r e j n i m o d b o r o m . — 
Za njim je gosp. J . G u t t m a n razložil silno potrebo, 
da se ustanovi na Kranjskem — saj v Ljubljani, Novo-
mestu in Postojni — p o s o j i l n i c a , ktera bi kmetom 
dajala denarja na upanje, in zboru predložil n a č r t do-
tičnih pravil. Z nekako premembo, ktero je nasvetoval 
župan ljubljanski gosp. dr. E. C o s t a , je bil G u t t 
m a n o v predlog sprejet. — Sporočilo o g o s p o d a r 
s k e m n a p r e d k u s p o s e b n i m o z i r o m n a d e ž e l a 
k r a n j s k o je izostal zato, ker g. Peuserja ni priču
jočega bilo. — Družbeni denarničar g. M. P r e g l j e 
naznanil družbi, da lansko leto so družbeni d o h o d k i 
bili 9286 gold. 98 kr. , s t r o š k i pa 8365 gld. 2 5 % kr. , 
da tedaj se je prihranilo 921 gold. 72 l/2 kr. — S r e -
b e r n o s v e t i n j o za pridno sadjorejo sta dobila J a k . 
B a r e g a v Nadlesku in M a t i j a T e ž a k iz Rozalnika. 
— V g l a v n i o d b o r so bili voljeni gosp. F . S c h m i d t 
in gosp. A n d . M a l i c (oba že večletna odbornika) in 
namesti umrlega župana gosp. dr. E. C o s t a , sedanji 
župan ljubljanski. — Volitev n o v i h u d o v se je dovr
šila po predlogih. 

In tako je bil zbor končan. Da je v a ž n e reči 
obravnaval, kaže pregled, kar se je godilo v zboru. 
Da pa nekterim korespondentom ne vstreže, če bi kme
tijska družba iz peska znala tudi zlato delati , nikoga 
ne br iga, kdor bere časnike in vidi , kako napadajo 
enaki ljudje štajarsko, koroško in dunajsko družbo in 
v s a k o drugo, da ne hodijo same orat po deželi, cepit 
dreves in Bog znd, kaj še. Vprašanje je le t o : z a k a j 
ti ljudje, kteri vse tako dobro vejo o kmetijstvu, s a m i 
ne delajo predlogov družbam in jim ne pokažejo dj a n-
s k e p o t i za izpeljavo vsega tega? Gotovo bi jim kme
tijske družbe, naj so udje ali n e , bile za to hvaležne. 
Kritikovati z besedami je lahko — d e l a t i pa je vse 
drugo; d e l o pa ne obstaja v j a l o v i p i s a r i i sami! 


